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רשויות ערביות, מסתבר, לא משלמות ארנונה. מי משלם עבורם? 
בצלאל סמוטריץ' ב"קוראים את השטח" 

ארנונה? הצחקתם אותנו

האח הגדול בכבישים
מהשבוע מערכת המצלמות החדשה של משטרת ישראל יצאה לדרך, 
במדור אחד על אחד ראיינו את האיש שהוביל את המהפיכה בכבישים
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חידתרבות לנוער ולמבוגרים. מאתגר וכדאי לפתור
רוצים קלפים של "סופר עם"? פתרו את חידת "סופר עם" לילדים בעמ' 15 ותזכו
חוק טל - טוב או רע ליהודים? בואו נדבר ת'כלס. דומים אבל שונים מתווכחים
בין דם לדם - הפסיקו את תרומות הדם למד"א. ח"כ אורי אריאל במאמר זועם ב"דברים שרואים משם"



  |  הפקה ופרסומות:  | לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד 
קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל הוצאה לאור:  

עיצוב: תמי כהן   | מרב הולצמן  ע. עריכת לשון:  טל איתן, נבו כץ     עריכה:   |  gdaat@pisrael.com | 02-5350915

תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד    אין במאמרים משום המלצות מקצועיות או טיפוליות    נא לא לקרוא בשעת התפילה  
נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'
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מוצאי שבתהדלקת נרות
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סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה מסובסדות ע"י קרן אביה: 
054-4836343 ,09-7745758

על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים: 

בשבוע שעבר נהרגו בכבישי ישראל 11 בני אדם. בואו נעשה לזה סוף!

אבי קנטרוביץ 
מנכ"ל תנועה כהלכה

בחודשים האחרונים, כלי התקשורת בישראל הרבו לפרסם ולדבר באינטנסיביות על 
סוגיות נפיצות: הדרת נשים, היחס לעולי אתיופיה, פינוי מאחזים, פערים חברתיים,  
ליצור  ועודנו הרצון  וכדו'. המשותף לכל הפרסומים הללו היה  חוק טל, בחירות 
ומעוניין להנציח פער, סקטוריאליות,  נראה שמישהו מכוון מלמעלה  מחלוקות. 
פילוג ושוני בתפישות העולם. הלחם והמים של התקשורת הם יצירת פרובוקציות 
וקונפליקטים כדי שיהיה "מעניין" יותר. מדינת ישראל היא אולי המדינה היחידה 
בתבל שבכל שעה עגולה יש בה מהדורת חדשות ובכל חצי שעה יש מבזק )מה 
כבר יש להגיד כל הזמן?(. מסתבר שאנחנו ספקי החדשות מספר 1 בעולם. ומה 

עושים כשאין חדשות? מייצרים אותן ומעצימים אותן. 

בעולם רואים את ישראל הקטנה, דרך המרקע ודרך העיתונות, כמדינה שעושה 
צרות. התיירים שבכל זאת מגיעים לישראל, מתלהבים מארץ הקודש ומתקשים 
להבין את הפער בין מה שרואים בתקשורת לבין מה שקורה במציאות. לתקשורת 
תפקיד חשוב במדינה ואפילו קריטי. היא למעשה הפה של כולנו, כלב השמירה 

של הדמוקרטיה ויש האומרים הרשות הרביעית. 

מדי יום קורים ונעשים פה דברים נפלאים וגדולים. מדינת ישראל היא מעצמה 
מובילה בתחומי הרפואה, המדע, ההיי-טק, החקלאות, הביטחון ועוד. באמתחתנו 
עשרה ישראלים זוכי פרס נובל, ורק השבוע דווח שישראל מדורגת שניה )אחרי קנדה( 
ברכישת השכלה ותארים. אשרינו שספורט )מלבד שחמט( הוא תחום שצריך חיזוק. 

על-פי מה שהעיניים רואות ושהאוזניים שומעות מכלי התקשורת, אפשר לחשוב 
שאנחנו חיים בארץ אוכלת יושביה; אך לא כך הם פני הדברים. הכל עניין של "רוח 
המפקד". כשהתקשורת תחליט על שינוי כיוון באופן הדיווחים, בסינון חדשות רעות 

ובדיווחים חיוביים ומעצימים, נחווה שינוי עצום לטובה.

הציבור הדתי-לאומי מרגיש לא פעם מקופח, ויש שיאמרו נרדף, על ידי התקשורת. 
הוא חש שהיא עושה לו עוול - על לא עוול בכפו. דווקא אנחנו צריכים להמשיך 
ולהרבות בחיבור ובשותפות בינינו לבין עצמנו )זה אפשרי!( ובינינו לבין כלל ישראל, 

ובכך להוות דוגמה ומופת. 

נכון יהיה להמשיך ביתר שאת בעשיה למען הכלל, בלימוד התורה, בהתיישבות, בחקלאות, 
בצבא, באקדמיה, במדע, בחינוך ובתרבות. להרבות טוב. מתוך כך, האווירה האופפת 
אותנו בעת הזו תשתנה ותגביר את האחדות ואת הגאווה הלאומית שאנו כה זקוקים להן.

עם ישראל הוא עם מורכב. תשאלו את משה רבנו - ואת יתרו שנחלץ לעזרתו עם 
טיפים כיצד להנהיג אותנו. זה הזמן לזכור: כוחנו באחדותנו.

הולכי רגל בחורף

לצערנו, מספר הולכי הרגל שנפגעים על הכביש הולך וגדל. בכל שבוע נפגעים 
עשרות הולכי רגל ובהם כשלושה הרוגים.

אסור לנו לקבל את המצב העגום כחלק משגרת חיינו. עלינו להיאבק ולמנוע את 
המציאות הבלתי נסבלת.

בחורף נקפיד על מספר כללי התנהגות, בנוסף לכללים שכתבנו בעבר:

< על הולך הרגל לחפש מקומות לחציית הכביש שאין בהם צורך לעקוף שלוליות 
או לדלג מעליהן

< שלולית בכביש או בקרבתו אינה מקום מתאים למשחק

מוטב שהולך רגל ילך בחלק המדרכה הרחוק מן הכביש, כדי שהמים והבוץ הניתזים 
מגלגליהם של כלי הרכב החולפים לא ירטיבו אותו ואת בגדיו

אדם  אור.  מחזיר  לענוד  ויש  בהיר,  בגד  להעדיף  כדאי  בחורף  הלבוש  בבחירת   >
הלבוש בגדים בהירים בשעות החשיכה והעונד מחזיר אור, מאפשר לנהג לראות 

אותו ממרחק רב

< כדאי ללבוש בגד עליון שצווארונו אינו מסתיר את הדרך, והוא הדין לגבי כובע. 
כדאי להשתמש במטרייה שקופה כדי לא להגביל את שדה הראיה

< בעת חציית כביש, העדיפו מעבר חציה מואר

< בשעות הלילה, קשה לאמוד באיזה מרחק כלי הרכב נמצא ובאיזו מהירות הוא 
נוסע. אם הבחנתם באורו של רכב, המתינו שיעבור ורק אז חצו את הכביש

< פנס הוא מכשיר ידידותי מאד להולכי הרגל. בשעות של ראות לקויה ובחשיכה, 
כדאי להיעזר בו

< כדאי להזכיר לנהגים שגם הם הופכים להולכי רגל כאשר הם יוצאים מהרכב. לכן, 
כדאי מאד להחזיק בתא הכפפות שברכב מחזירי אור ופנס קטן להליכה, שיוכלו 

לשמש גם במקרה של תקלות ברכב )בחורף יש תקלות לעתים קרובות יותר(

הולכי רגל, זכרו! הכביש שייך למכוניות. כל חציית כביש מחייבת אתכם לבדוק 
שאינכם מסכנים את חייכם.
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לגבאי בתי הכנסת ראשי כוללים וראשי המועצות 

שנתית העולמית לעוסקים בצרכי ציבור באמונה
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איחוד בתי הכנסת 
בישראל

 לשכת הרבנות
הראשית לישראל

בנשיאות: הרבנים הראשיים לישראל הרב יונה מצגר שליט”א והראשל”צ הרב שלמה עמר שליט”א 
ובראשות: השר לשירותי דת הרב יעקב מרגי שליט”א

יום ראשון ג’ אדר תשע”ב )26.2.2012( במלון “דן” )לשעבר הייאט( רח’ הלח”י 32, ירושלים

הועידה השנתית העולמית
לעוסקים בצרכי ציבור באמונה

לגבאי בתי הכנסת ראשי כוללים וראשי המועצות הדתיות

להזמנת דוכנים: נפתלי  052-4767359

kenes@besheva.co.il   | 03-9185588 :לפרטים והרשמה
הפקה:

בשבעכנסים
ת י ת ד ה ת  ו נ ו י צ ל

בחסות:
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Æבפסחאין יותר חופשה מזהדן ירושלים
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 Æחדרי משפחה לזוג´≥ ילדים וכן ארוחות ליל סדר בתשלום נוסף Æהמחירים על בסיס לינה וארוחת בוקר

ÆחÆלÆט Æבכפוף למדיניות המלון

עורך הסדר המרכזי∫ הרב אורי מלמד
חדרי משפחה ˇ מרפסות לנופי ירושלים ויהודה ˇ פעילויות לילדים במועדון ¢דנילנד¢ החדש ˇ בית כנסת במלון

פיקוד שבת ˇ רב צמוד במלון ˇ מרחק הליכה לרכבת הקלה 
מטבח גורמה כשר בהשגחת הרבנות ירושלים¨ שרויה ללא חשש קטניות¨ פריטים מהודרים כגון בשר חלק בהשגחת הר¢ר

הפסח¨ מגיע לכם לטעום את היוקרה של דן ירושלים¨ להתפנק בספא ובבריכה המחוממת¨  
 Æליהנות מתכנית עשירה לכל המשפחה ולהרגיש חירות אמיתית 

Æמלונות שאוהבים לחזור אליהם Æדן
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ילד בחדר ההורים 
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כל העולם כולו
הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

האם אתה פראייר?
הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

בפרשתנו מסופר על האירוע החשוב ביותר בעולם מאז 

בריאת שמים וארץ - גילוי אלוקי פומבי לעם שלם אשר 

שמע את עשרת הדברות. למעשה, כל בריאת שמיים וארץ 

היתה לשם מטרה חשובה זו, כאשר עם ישראל יקבל ציוויים 

אלוקיים שיהיו חלק בלתי נפרד מהווי החיים שלו.

ה"כוזרי" נשאל: מפני מה ניתנה התורה רק לעם ישראל, הרי 

לכאורה היתה צריכה להינתן לכל המין האנושי? ההסבר 

הפשוט הוא שהאנושות בכללה אינה מסוגלת לעמוד בכל 

הציוויים האלה. הרי ציוויי התורה מקיפים את כל תחומי 

החיים, הן במעשה, הן בדיבור ואפילו במחשבה. בתורתנו יש 

ציווי של "לא תתורו אחרי לבבכם", דהיינו אנו מצווים גם על 

מחשבתנו. מאומות העולם מצופה רק שיימנעו ממעשים 

שליליים בפועל ושיעשו דברים חיוביים שעליהם לעשות, 

אך לא ניתן לדרוש מהם לעמוד בציווי על מחשבה. 

אבותינו הקדושים, אברהם, יצחק ויעקב, בקשו ללמד את 

ההפרדה בין טוב לרע אחרי שהללו נתערבבו בעטיו של 

חטא אדם הראשון. האבות הכשירו את כלל ישראל להיות 

מצוי  העם  כי  בידעם  והרע,  הטוב  בין  להבדיל  מסוגלים 

יודעים,  ברמה כזאת שניתן לדרוש זאת ממנו. כפי שאנו 

אדם מישראל חייב למסור את נפשו על אמונתו. אומות 

העולם אמנם צוו להישמר מעבודה זרה, אבל אי אפשר 
לדרוש מהם למסור את הנפש על כך, כי הם אינם מסוגלים 

לעמוד בדרישה כזו. 

היה די אילו היו אומות העולם שומרות לפחות את שבע 
מצוות בני נח, בעיקר בתחום שבין אדם לחברו, ואז היה 
העולם כולו הרבה יותר טוב. כל הרשעות שאנו רואים היא 
ליבם. מי  כתוצאה מכך שאנשים הולכים אחרי שרירות 
שיודע שהתורה ניתנה בידי שמיים יכול להבין גם בשכל 
הרמב"ם ב"ספר  שכתב  כמו  לעולם,  בורא  שיש  אנושי 
יכול להגיע לכלל  המדע" שמי שמתבונן בפלאי הבריאה 
הכרה באלוקות. אכן, אברהם אבינו, שידע שיש בורא לעולם 
אף על פי שלא היה במעמד הר סיני, הכיר את בוראו מתוך 

ההתבוננות בבריאה עצמה. 

הרב קוק כותב שערכי האמונה אינם דברים שאנחנו צריכים 

להחדיר בכח למודעות של ילדינו. כמו שבאופן טבעי כל ילד 

נגרר אחר אמו, כך גם כל אדם מישראל, אם יקבל את החינוך 

הנכון, יימשך באופן טבעי אחר האמונה בבורא העולם.

על ידי חינוך מעוות, עוקרים את המידה הזו משורשה. אנו 

רואים מהן תוצאות ה"חינוך" בעולם שאין בו קדושה ושאין 

בו תורה. העולם מאד התקדם מבחינת המדע, אבל מהבחינה 

שבין אדם לחברו - כגון ישרות, אמינות ותיקון המידות - לא 

ניתן לומר שהיום האדם טוב יותר מאשר לפני אלף שנה. 

הקלקולים שאנו רואים הולכים ונמשכים.

כשאנו קוראים את פרשת השבוע, נדע נאמנה שאמנם עם 

ישראל קיבל את התורה, אך לא רק לעצמו אלא כדי להיות 

גם אור לגויים. עלינו ליישם את התורה בחיים הפרטיים, 

וממילא גם בחיים הציבוריים. "כי מציון תצא תורה ודבר 

ה' מירושלים" - מירושלים תצא האמונה האמיתית בבורא 

עולם, ורק כאשר כל באי עולם יתיישרו וירדפו אחר האמת 

והצדק, יבוא השלום והביטחון לנו ולאנושות כולה 

רוצים לקבל את המאמר של הרב דב ליאור למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

לייב שחור: בזמן הראשון  ירושלים הרב משה  "סח איש 
לעליית הראי"ה קוק זצ"ל ירושלימה, נוכחו קרובים וידידים 
הואיל  שונות,  בבקשות  ולהטרידו  לבוא  העם  מרבים  כי 
ונתגלה לרבים כי ידו פשוטה לעזור לכל אחד, והדבר נמשך 
בכל שעות היום. הגיעו לכלל מסקנה שראוי לקבוע בדלת 
הכניסה פירוט שעות קבלה, ומיד עמדו ותלו הודעה כתובה 
והדביקוה על הדלת. אולם כעבור יום נעלמה ההודעה. חזרו 
ותלוה בשנית - ושוב נעלמה. התחילו לחקור בדבר, יד מי היא 
העושה זאת, והנה נתגלה שהרב עצמו הוא זה שסילק את 
ההודעה. כששאלוהו מדוע הוא מתנגד לסדר שעשוי לעזור 
לו ולהקל עליו, השיב הרב ואמר: רב איננו אדון לעצמו. רב 
הוא עבד לרבים, ועבד חייב לעמוד לרשות בעליו בכל עת 
שהוא זקוק לו ובכל שעה שהוא נחוץ לו."    
                )מתוך "מלאכים כבני אדם" מאת רבי שמחה רז(

נזכרתי בסיפור מפורסם זה על הראי"ה קוק כאשר קראתי 
מחדש את הצעתו של יתרו. 

בפרשתנו ישנו פירוט רחב על הצעתו המיוחדת של יתרו 
למשה רבנו. יתרו, כעומד מן הצד, רואה את המאמץ הגדול 

שמשקיע חתנו בקבלת קהל. הוא מציע עצה מיוחדת: לחלק 
את הנטל עם שרים אחרים. בזכות עצה זו של יתרו, הוא 

זכה שפרשה בתורה נקראה על שמו.

והשאלה פשוטה: מה הגאונות בהצעה זו של יתרו? הרי כל 
סטודנט מתחיל למינהל יודע ולומד שיש צורך לחלק את 
הנטל. מדוע היינו צריכים לייבא יועץ אסטרטגי כמו יתרו 

שיציע רעיון זה?

אבי מורי, שזכה ללמוד אצל גדולי המשגיחים, הרב ירוחם 
לבוביץ זצ"ל והרב יחזקאל לווינשטיין זצ"ל, היה אומר תמיד 
בשמם שכל מנהיג צריך ללמוד מהתנהגותו של משה רבנו 
מהן דרכי הנהגה. מהי מידת מסירות הנפש שיש להשקיע בכל 
תפקיד ותפקיד. אדם צריך להשקיע באופן אישי את כל מרצו 

למען הזולת, ולא לחפש להעביר את התפקידים לאחרים. 

כך גם היה חותם במכתביו מרן הראי"ה קוק זצ"ל: "עבד 
לעם קדוש" - להיות מסור וזמין כעבד, בכל עת. 

על כן, רק אדם חיצוני למערכת היה יכול לומר למשה רבנו 
"נבול תיבול". רק אחרי שהינך מוסר את נפשך והינך רואה 
שלא תוכל לשרת כך נאמנה את הציבור, רק אז ממנים שרי 

אלפים, שרי מאות ושרי עשרות. 

כנראה זה מה שהפריע למרן הראי"ה קוק כשתלו אצלו 
פתקים של זמן קבלת קהל. 

לכן, כאשר אתה משקיע את נשמתך למען הכלל והפרט 
אל תרגיש שאתה פראייר. אתה בדרך הנכונה. 

באופן דומה, שגם אותו קבלתי מאבי מורי, כשאני רואה את 
ילדיי או את עובדי המכון מקצצים בשנתם ועושים לילות 
כימים בעזרה לזולת - במקום לומר להם: "אל תגזימו, שמרו 
על עצמכם", אני אומר להם: "למען הציבור, חלקו את הנטל 

וכך תוכלו לשרוד 
רוצים לקבל את המאמר של הרב מנחם בורשטין למייל לפני כולם?

gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

אדם צריך להשקיע באופן אישי את כל 
מרצו למען הזולת, ולא לחפש להעביר 

את התפקידים לאחרים 
 

העולם מאד התקדם מבחינת המדע, 
אבל מהבחינה שבין אדם לחברו - 

כגון ישרות, אמינות ותיקון המידות - 
לא ניתן לומר שהיום האדם טוב יותר 

מאשר לפני אלף שנה 
 

הנחות מיוחדות למזמינים עכשיו 
בדף הכנס באינטרנט:

  www.oretzion.com/kenes.htm 
מכירה תתקיים גם בכנס. 

 נחגוג את האירוע בערב עיון

בתורתו של השפת אמת   
 הערב יתקיים בע”ה
 בכ”ז שבט תשע”ב

 20/2/12 בשעה: 19:00.
 בבית הכנסת רננים
ירושלים. שליד היכל שלמה,

 זמר אורח:
יצחק מאיר
הכניסה חופשית

עזרת נשים פתוחה

לפרטים: אור עציון, ספרי איכות תורניים 08-8502822

הישיבה הגבוהה אור עציון
והמכון התורני ע״ש ר׳ יצחק וחנה סטרולוביץ׳

שמחים לבשר בשעה טובה ומוצלחת על
זמר אורח

יצחק מאיר  סיום הוצאת
השפת אמת
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חמ“ד מנהיגים חינוך.

שבוע
החמ"ד
תשע"ב

חמ"ד מנהיגים חינוך.שבוע החמ¢ד תשע¢ב
לכבוד שבוע החמ"ד הקרב ובא

(כ"ד אדר-א' ניסן תשע"ב 18-24/3/2012)
אנו מבקשים לשתף את ציבור ההורים והבוגרים של החינוך 

הדתי במיזמים הבאים, ולקרוא לכולם לשיתוף פעולה:

חמ"ד של תורה 
כ"ה אדר (19/3)

הלימוד - כל תלמידי החינוך הדתי, בוגרים,   .1
מורים והורים, מנהלים ומפקחים לומדים יחד את 
כל התנ"ך, המשנה והגמרא! כולנו ביחד את כל 
התורה כולה! החלוקה מתפרסמת באתר מינהל 
החמ"ד ובכל בתי הספר. תקופת הלימוד: בין ר"ח 

שבט ליח' אדר.

הלימוד  חומר  של  סיום  כל  על   - ההגרלה   .2
הגרלה.  בכרטיס  הילדים  גן  או  הכיתה  תזכה   –
ההגרלה הגדולה תיערך ביום חמד של תורה, בין 

הכיתות יוגרלו פרסים וטיולים יקרי ערך.

הסיום - בתאריך כה' אדר יתקיים יום 'חמד של   .3
בכל  מסכת'  'סיום  כינוסי  יתקיימו  זה  ביום  תורה' 
האירוע  השעות 11:00-12:00.  בין  החמ"ד  מוסדות 
חי  בשידור  ילווה  היום  בירושלים.  יתקיים  המרכזי 

בערוץ 7 ממוקדי הסיומים בכל הארץ.

המוקד - במהלך תקופת הלימוד, מוקד 'חמד   .4
לתלמידים,  אקראי  באופן  יתקשר  תורה'  של 
תלמיד שידע לענות על השאלה שעוסקת בחומר 

הנלמד, יזכה בפרס אישי!

"חסד וחמ"ד"
 יום החסד 

כ"ו אדר (20/3) 
לומדים חסד – בכל מוסדות   .1
ללימוד  שיעורים  יקדישו  החינוך 

בנושא חסד ונתינה. 

עושים חסד – כל בתי הספר   .2
וגני הילדים מארגנים פעילות חסד 
בישוב לפי בחירת המוסד ובשיתוף 

ההורים. 

תלמידי   – חסד  אוספים   .3
מצרכים  לאסוף  יצאו  החמ"ד 
חלוקת  למטרת  לסופרים  בכניסות 
תלווה  הפעילות  דפסחא".  "קמחא 

ביום שידורים מיוחד ברדיו.

חונכים חסד – טקס חגיגי של   .4
השקת רשת חנויות "חמ"ד של חנות" 
ומפעילים  שמקימים  תלמידים   –
המוסד  בתוך  שניה  יד  בגדים  חנות 

החינוכי בשיתוף ארגון 'מעגלים'.

פרטים באתר מינהל החמ"ד ובבתי הספר

חח

ש
ה
ת

בשיתוף הגרעינים התורניים

חדש°

יצא לאור° סידור בנוסח אשכנז או ספרד
עם פירוש המהר¢ל

סידור בעיצוב מרהיב
ובאותיות מאירות עיניים

עם ביאוריו הייחודיים
של המהר¢ל מפראג

∞≤≠μ∞∞≥∑≥≥ ∫להשיג בחנויות ספרי הקודש המובחרות להזמנות

ניתן להשיג במהדורה גדולה ובמהדורה בינונית

Ï ‰„ÂÓ ı¯‡‰ ·ÂË

˙ÂÁÙ˘Ó‰ ≤∞¨∞∞∞
 ˙Â¯ÈÙÓ ÏÂÎ‡Ï ‰˘‰ Ì‚ ÂÎÊ˘

ÆÏ‡¯˘È ı¯‡
www.tuv-haaretz.co.il

Ï ‰„ÂÓ ı¯‡‰ ·ÂË

˙ÂÁÙ˘Ó‰ ≤∞¨∞∞∞
˙Â¯ÈÙÓ ÏÂÎ‡Ï ‰˘‰ Ì‚ ÂÎÊ˘

ÆÏ‡¯˘È ı¯‡
www.tuv-haaretz.co.il

ı
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אמון גורר אחריות
הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה ורב המועצה האזורית שומרון

שאלה
יש לנו בן שלא מזמן חגגנו לו בר-מצווה. עד החגיגה הוא שיתף פעולה בכל. כעת, הוא מאד ירד באכפתיות לקיום מצוות. לפעמים מתפלל, 
לפעמים לא, וכמובן לא מניח תפילין. דיברנו איתו, עשינו הסכם כולל פרסים. זה עזר לפעמים; אחר כך, כאילו לא אכפת לו מהפרסים. 

כעסנו עליו, וגם זה עזר ליום אחד. אנו דואגים איך נוכל לשלוח אותו 
לישיבה תיכונית, מי יקבל אותו במצב כזה? ובכלל, איך להמשיך?

!?

תשובה
צרת רבים היא לפעמים "חצי נחמה" ולפעמים "נחמת שוטים". כך או כך, התיאור 

שלכם הוא קלאסי למשפחות רבות המתמודדות עם תופעה כזו. 

בדרך כלל תולים את הבעיות בדור, בחופש ובמתירנות שבחוץ. לפעמים זה נכון, אך 
גם כשזה נכון זו סיבה חלקית. ודאי שיצר הרע מתפתח בגיל זה; "בר-מצווה" הוא 
גם "בר-דעת", ו"יוסיף דעת יוסיף מכאוב". כלומר, מחד, הדעת מתקנת את הרצון 

הרע, אך מאידך היא פותחת עוד דרכים לפני הנער - והוא מנצל אותן. 

דווקא אחרי בר-המצווה  בילד טוב.  במשפחתכם, אני רואה שבעיקרון מדובר 
הוא כאילו מתעורר לעשות יותר רע, ולא היא. הכח המוביל ילד וגם נער הוא 
הרצון להיות במרכז העניינים, כלומר למשוך ולקבל תשומת לב. עד בר-המצווה 
הוא קיבל הרבה תשומת לב: ודאי עטפתם אותו בהכנות לחגיגה, לעליה לתורה 
וכדומה. אך לאחר הרעש הגדול, פתאום נעשה הכל שקט. הוא חזר להיות אחד 

מבני הבית, בלי הדגשה מיוחדת. 

כאן מתעורר היצר הרע שלו, והוא מורכב משני כיוונים: האחד, הוא בוודאי מודע 
לכך שיש נערים בני גילו שאינם מתפללים. והשני, הוא יודע כמה חשובה לכם 
התפילה שלו והנחת התפילין שלו. שני אלה חוברים יחד. הוא מחליט למשוך 
תשומת לב ולחזור למרכז חייכם, על ידי "הצגה" כאילו הוא עוד נער הנמשך אחר 
החוץ, ומחליט שנמאס לו להתפלל. כלומר: התירוץ שלו כלפי עצמו הוא שהוא 
רוצה להיות חופשי ומשוחרר יותר. אך באמת, הוא לא רוצה בכלל בזה, ומה שהוא 

רוצה זה למשוך ולקבל תשומת לב מכם. 

אתם, כהורים, כמובן דואגים, משוחחים איתו, כועסים עליו, מבטיחים פרסים, 
חותמים הסכמים וכדומה. רק היו ערים לבחון איזו כמות אדירה של תשומת לב 
הענקתם לו, ודווקא אחרי בר-המצווה, ודווקא מתוך הירידה שירד. מבחינתו, יש 
לו הכל: יש לו יצר הרע ולכן הוא נמשך אחר החוץ, יש לו תשומת לב מההורים, 

ולמעשה - כאילו שהוא מאושר. 

אבל גם לכם יש "יצר הרע" קטן. זהו היצר הרע של נטילת אחריות עליו.

ומדוע אני מכנה זאת 'יצר הרע'? הורים הנותנים אמון בבנם וסומכים עליו שיש לו 
כח לעמוד מול החוץ, מעבירים אליו בשמחה את האחריות למעשיו. כאשר אתם 
מחפשים את כל הדרכים להחזירו למוטב, אתם משדרים שאין לכם אמון בו ושברור 

לכם שאי אפשר להעביר אליו את האחריות. אם כן, התיקון: תנו בו אמון! 

דעו שהוא נער עם רצון טוב, ואז העבירו אליו את האחריות על מעשיו. ברגע 
שיפסיק לקבל מכם את תשומת הלב השלילית, לא תהיה לו כל עילה לא להתפלל. 
שדרו לו אמון ואהבה, והוא יטול אחריות ויחזור לדרך המלך. והעיקר: מתוך האמון 

בו, הוא ודאי יתקבל לישיבה תיכונית טובה! 

רוצים לקבל את המאמר של הרב אליקים לבנון למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

עניין
משפחתי

הוא מחליט למשוך תשומת לב ולחזור למרכז חייכם, 
על ידי "הצגה" כאילו הוא עוד נער הנמשך אחר החוץ, 

ומחליט שנמאס לו להתפלל
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הלל
אומר

הגשר לשילוב חרדים
הרב הלל הורוביץ - היישוב היהודי בחברון

בין דם לדם
ח"כ אורי אריאל - סיעת האיחוד הלאומי

לצד המאבק על מגרון ועל גבעת אסף, נמצאים אנו 
באופן מתמיד במאבק על זכויותיהם של כל תושבי 
יהודה ושומרון. בגלל שהחוק הישראלי עדיין לא חל על 
שטחי יו"ש, הם מופלים במקרים רבים לעומת תושבי 
להיות  ישראל הקטנה. אחת הדוגמאות שעומדות 
מתוקנות היא תקצוב המוזיאונים ביו"ש כפי שמוזיאונים 
מתוקצבים בכל הארץ, וזאת בעקבות חוק אותו יזמתי 
ביו"ש.  הישראלי  החוק  את  לראשונה  יחיל  אשר 

לכן, זה רק מקומם ומכעיס שאנו נאלצים לגלות שמגן 
דוד אדום, אשר מחויב על פי חוק לטפל בכלל אזרחי 
ישראל, מקבל על עצמו מיוזמתו, בהסכם שערורייתי 
עם הצלב האדום, להפלות בין אזרחים ובין דם לדם על 
רקע מקום מגוריהם. בנוסף, לצד האפליה השערורייתית, 
גוף רשמי ישראלי  קובע מד"א תקדים מסוכן שבו 
מכיר בדרישות הערבים ובזכותם על יהודה ושומרון.

בחודשיים האחרונים קיימתי דיונים עם ראשי מד"א, 
אך לצערי הם מסרבים להכיר בחומרת העניין. דרשתי 
גם מראש הממשלה ומשר החוץ לפעול לביטול מיידי 

של ההסכם, שנעשה על דעת קודמיהם.

אם זה לא יצלח, אין מנוס מלתקן את חוק מד"א כך 
שיחייב אותם לטפל בכל אזרח בישראל - או לבטל 
וגם את בחירתו לגוף ההצלה  את התקצוב למד"א 
הרשמי של ישראל. גוף שמפלה בין דם לדם אין לו 
זכות כזאת, והיום לשמחתנו יש עוד גופי הצלה טובים 

אחרים היכולים להחליפם, כמו ארגון "הצלה".

לצד המאבק הפרלמנטרי, גם אתם יכולים להפעיל 
כך.  לנהוג  יכולה  ולגרום למד"א להבין שאינה  לחץ 
פשוט הפסיקו את תרומות הדם למד"א. ניתן לתרום 
דם ישירות בבנק הדם או בבית חולים. מכירים תורמים 
המעבירים להם כספים? ספרו להם על השערוריה 
והמליצו על חלופה. אולי אם במד"א יבינו שאפליית 
אזרחים על רקע מקום מגוריהם עולה להם המון כסף, 

הם יחשבו פעמיים ויתקנו את העוול הנורא 

דברים שרואים משם

בימים האחרונים עלתה לכותרות סוגיית "חוק טל", עם 
להפיל  שיכולה  מתקתקת  פצצה  בתקשורת:  הכותרות 
את הממשלה בחודשים הקרובים; החוק יוארך או יבוטל; 
מחאת מאהל "הפראיירים"; ועוד מאמרים וכותרות, בדרך 

כלל נגד המשך חוק טל. 
על  רקע  מילות  מספר  אקדים  לסוגיה,  שאתייחס  לפני 
החוק עבור מי שאיננו זוכר את פרטיו: בעקבות עתירה 
לבג"ץ לפני למעלה מעשור כנגד אי גיוסם של בני הישיבות 
ועדה  החרדיות ש"תורתם אומנותם", מינתה הממשלה 
בראשותו של השופט צבי טל. הוועדה המליצה על הסדר 
חדש לתלמידי הישיבות החרדיות, המלצה שפותחת פתח 
משמעותי לגיוס החרדים לצבא ולאחר מכן לתהליך של 
גם  להם  לאפשר  במטרה  זאת  העבודה.  בשוק  שילובם 
לתרום ולהשתלב בחברה הישראלית וגם להתפרנס בכבוד 

ולצאת ממעגלי העוני. 
 ,22 בגיל  ישיבה  לבן  לאפשר  היא  ההמלצה  של  עיקרה 
הכרעה  לשנת  מהישיבה  לצאת  ישיבה,  שנות   5 לאחר 
או לחזור  רוצה לצאת לשוק העבודה  ולבחון האם הוא 
עליו  לעבודה,  לצאת  בחר  הוא  אם  בישיבה.  ללימודים 
לשרת או שירות צבאי - נח"ל חרדי, פרויקט שח"ר - או 
שירות אזרחי משמעותי למשך שנה ו-4 חודשים ולאחר 

מכן יוכל לצאת לשוק העבודה. 
ההמלצה אומצה על ידי הממשלה והכנסת בחקיקה למשך 
שנים   5 לעוד  החוק  תוקף  הוארך  מכן  ולאחר  שנים,   5
שהתפרץ  לכך  הסיבה  זו  שנה.  כחצי  בעוד  המסתיימות 
כעת הדיון הנוקב בנוגע לחוק: האם הוא מוצדק? האם 
בצבא  המשרתים  לעליית  וגרם  עצמו  את  הוכיח  הוא 
ולכמה  ההסדר  את  להאריך  האם  החרדי?  מהמגזר 

בחרדים.  "לחבוט"  הזדמנות  כאן  יש   - והעיקר  שנים? 
לצערי, גם במחננו הדתי-לאומי נשמעים קולות כנגד הארכת 
החוק ומצויים כאלה המצטרפים ל"עליהום" על החרדים, 
בטענה של שיוויון וחיוב כולם להשתתף במאמץ הלחימה. 

האין ההגנה על הארץ מצווה מהתורה?
לעניות דעתי, מי שאכן חפץ בשילובם של החרדים, צריך 
להעמיק ולהבין מהן הסיבות המונעות את גיוסם לצבא, 
ולאחר מכן לנסות ולבנות את הגשר לתהליך שיביא תוצאות 

ברוכות ולא הפוכות.
לאחר הקדמה זו, במאמר בשבוע הבא נמשיך בעזרת ה' 

בבירור הסוגיה  
רוצים לקבל את המאמר של הרב הלל הורוביץ למייל לפני כולם?
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השבט

השבוע לפני:
 ייבוש החולה - י"ג שבט התשי"א

ייבוש  פרויקט  של המאה ה-20 החל  בתחילת שנות ה-50 
החולה, שבמהלכו יובשו אגם החולה והביצות סביבו, בשטח 
של כ-62,000 דונם, לצורך הגדלת שטחי הקרקע החקלאית 
באיזור. ייבוש החולה היה אחד המפעלים ההנדסיים הגדולים 
לו  ונודעה  ישראל,  והחשובים בשנים הראשונות של מדינת 
חשיבות סמלית רבה. מבצע הייבוש הוליד את המאבק הסביבתי 
הראשון בישראל והביא לייסוד החברה להגנת הטבע ולהקמת 
שמורת החולה, שמורת הטבע הראשונה בארץ, שבה נותר עד 

היום חלק קטן מהאגם ומהביצות.

רשות הטבע והגנים וקק"ל מבצעות כיום במקום עבודות לניתוב 
המים ולשיקום אוכלוסיית בעלי החיים. שיקום הנזקים מתבצע 
במספר מישורים: החזרה של בעלי חיים למקום הכוללת את 
השבת העופות הנודדים לאיזור, הצפה מבוקרת של שטחים 

ובקרת איזורי צמיחה.

שבת חופשתרבות:
בשבת שעברה, שבת שירה, התקיימה שבת "חופשתרבות" ערכית וחווייתית במלון רנסאנס בתל 
אביב. האורחים הרבים שהשתתפו ושהגיעו מכל רחבי הארץ נהנו מקבלת שבת מוזיקלית ומתפילות 
עם חזקי סופר ויואל ברקוביץ', מהרצאות מרתקות עם ד"ר שלי גולדברג ועוד. גולת הכותרת היתה 
אמירת "שירת הים" על שפת ימה של תל אביב בשירה ובריקודים. זה זמן רב שהטיילת של העיר 

העברית הראשונה לא ראתה ניצוץ יהודי שכזה, הנובע מתוך שמחה של קדושה והתעלות.

דיסק:
בן אהוב - וכעת: אהוב מאד!

אודי דוידי, הזמר והרועה מהר חברון, זוכה בימים אלו לעשות היסטוריה. לפני 
כשבעה חודשים הוציא דוידי את האלבום "בן אהוב" ובו מיטב הלהיטים 
החדשים שלו. הדיסק הזה שונה מקודמיו בכך שהוא מופנה לכלל ישראל ולא 

רק למגזר. בדיסק ישנו דואט ראשון מסוגו עם אומן שלא מוגדר "דתי" - שלומי 
שבת - שתוכנו אחדות, וגם הלהיט "בן אהוב" שהושמע בכל ערוץ אפשרי ומדבר לכולם.

יוצרו  זיכה את  "בן אהוב"  בימים אלו  דופן.  יוצאת  ולהצלחה  זכה לתפוצה רבה  ואכן, האלבום 
ב"אלבום זהב" על מכירת 20,000 עותקים - וגם בהיסטוריה שמעטים זוכים לה: אודי סגר מעגל 

של מכירת 100,000 אלבומים מכלל אלבומיו.

לאור ההצלחה, דוידי יוצא כעת לסדרת הופעות ושוקל להוציא שיר לכבוד העניין. אז מי שרוצה 
הרבה אנרגיות של אחדות וקדושה, מוזמן להתחבר לחגיגה.

יהושע שטרן - דברי שיר

אירוע בשבוע:
ההצגה - של עגנון

עושים כבוד לעגנון: ביום חמישי כ"ג שבט )16/2( יציינו 
ברחבי הארץ 42 שנים לפטירתו של ש"י עגנון - חתן פרס 
נובל לספרות ואחד הסופרים החשובים שקמו למדינת 

ישראל. לרגל האירוע יעלה תיאטרון 
חדשה:  הצגה  בבכורה  "תאיר" 
שלושה  המגוללת  "המלבוש", 
סיפורים קצרים של עגנון העוסקים בהחמצה. שלושת הסיפורים עובדו 
על ידי הבמאי אודי בן-סעדיה להצגה ייחודית. יחד עם המוסיקה שהלחין 
הצ'לן יובל מסנר, צפויה חוויה מרתקת וייחודית לחובבי תיאטרון ולקהל 

הרחב.

ההצגה תעלה ב"קפה הקאמרי" בתל אביב ביום חמישי כ"ג 
בשבט )16/2( בשעה 21:00, וב"תיאטרון החאן" בירושלים בז' 

באדר )1/3( ובכ' באדר )14/3(.

טללי חיים - שמות
המפעל הזה קשור לישיבת הסדר. שיעוריו של הרב המקובל 

רבי חיים כהן, ה"חלבן", כבר מזמן חוצים עדות ומגזרים ובכל שבוע נוהרים מאות אנשים לשמוע 
את שיעוריו בבית הכנסת שלו בגבעתיים. כל שיעור נמשך שעות ומדי פעם 
מופסק על ידי שירה נלהבת של שומעי תורת החיים הזו. השיעורים נכתבו 
ישיבת ההסדר ברמת  ונערכו בשיתוף פעולה עם הרב ראובן ששון, ראש 
השרון שמכניס לדברים הרבה תכנים הלקוחים מבית מדרשו של הראי"ה 
התוכן,  את  להבין  שלא  וקשה  ברהיטות  ומסוגננת  בהירה  הכתיבה  קוק. 
למרות שמדובר בתכנים עמוקים ששורשים בעולם הקבלה. הספר יצא כבר 
בשנה הקודמת אך עד מהרה אזלה המהדורה וכעת יוצאת מהדורה חדשה. 
לכל הצמאים לחידושי תורה בקנה מידה גדול על הפרשה – בהחלט תקבלו 

כאן מענה ישיר.

צימעס
יְצִיאַת סוקֹולֹובֹ 

מַיִם רָא אֱלוקִֹים הָאָרֶץ וְגַם שָׁ ית בָּ רֵאשִׁ בְּ
ה פּולִֹיטִיקָאִים הָעִיתּונֹוּת הוּנְחָה לְמַעְלָה, לְמַטָּ

ה, אַךְ מִי סופֵֹר רִי עולָֹם אֵלֶּ יֵשׁ וְיַהַפְכוּ סִדְּ
הַרְהֵר וְיְעַרְעֵר יְּ ה וְכהֹ יָקוּם אָדָם שֶׁ ין כֹּ בֵּ

ינּוּי" קֵט אֵין שִׁ ל שָׁ קָרִים אָמְרוּ: "הַכֹּ חֲדָשׁותֹ לַבְּ
ל מִינּוּי רַנִי, וּבוּטַּ דְּ יד שַׁ ת לַפִּ תְאוםֹ הוּצַּ אַךְ פִּ

מַהֲדוּרָה רִאשׁונָֹה: ת קולֹ בְּ וָתֵצֵא בַּ
קְשׁורֶֹת וְיָאלְלָה מִפְלָגָה" ץ לְעולָֹם הַתִּ "הַקֵּ

ישׁותֹ אֲדוּמּותֹ אָר מַגִּ בִים, הָעורְֹכִים וּשְׁ תָּ ם הַכַּ לִבָּ מְרוּ בְּ גָּ
חִירותֹ לֵי לְמַעֲרֶכֶת בְּ רֵישׁ גָּ לֵיהֶם וְיָצְאוּ בְּ רְקוּ מִכְּ הִתְפָּ

כולֹ ל שְׁ ד לַיּין וְרֵיְיטִינְג שֶׁ ינִים, דֶּ לאֹ עודֹ סְפִּ
ה וְרֶכֶב, מִינְגְלִינְג, יָמִין וּשְׂמאֹל  כָּ יו נֶאֱמַר: לִשְׁ מֵעַכְשָׁ

נֶסֶת וָיָרוּצוּ קְבָל עַם וְעֵדָה לִרְשׁוםֹ עַצְמָם לַכְּ
לֶב עִם לֶסֶת!" קִיד:"אֲנַחְנוּ מִתְמודְֹדִים! אֲנַחְנוּ כֶּ אָמְרוּ לָפָּ שֶׁ כְּ

ימותָֹיו ל רְשִׁ י שֶׁ קורֹ הָרָאשִׁ מָּ קִיד בַּ ש הַפָּ פֶּ שְׁ פִּ
תָבָיו" ל עִיתּונַֹאי עַל כְּ ידֵיכֶם, יַחֲזורֹ לִרְשׁוּתוֹ כָּ "טָעוּת בִּ

הֲדוּרָה מַּ ן בַּ יָתֵד נְאַמֵּ מִפְלָגָה, כְּ מַן רְשׁוּמָה כְּ קְשׁורֶֹת מִזְּ הַתִּ
רָה( א הוּדְּ לֹּ חִידָה שֶׁ ה הַיְּ ן גּוּרְיוןֹ וְפּולָֹה )הָאִשָּׁ ימֵי בֵּ עודֹ בִּ

לִי בּוחֲֹרִים! פְנִים! נִבְחָרִים בְּ ם בִּ חִירותֹ אַתֶּ לִי בְּ בְּ
מִים בְרֵי הַיָּ מַפְעִילִים וּמַנְצִיחִים אֶת דִּ

רָה עַר מֵעולָֹם לאֹ שׁוּדְּ ה הַצַּ דִיעָה, לְמַרְבֶּ אַךְ זוֹ הַיְּ
חִירָה קְשׁורֶֹת אָצוּ רָצוּ לְבֵית הַבְּ י הַתִּ ל אַנְשֵׁ י כָּ כִּ

דְרָן וְכורֶֹז הֵא לָעִנְיָין שׁוּם שַׁ יְּ לִי שֶׁ מִבְּ
ית יַעֲקבֹ, לָעַם, לועֵֹז. ית סוקֹולֹובֹ, בֵּ צֵאת כּותְֹבִים מִבֵּ בְּ

שָׂרְקֶ'ה     
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גילוידעת

"ויתייצבו  הפסוק  על  חז"ל  דברי  הם  מפורסמים 
בתחתית ההר" - "מלמד שכפה הקב"ה עליהם את 
ההר כגיגית, ואמר להם: אם אתם מקבלים את התורה 
מוטב, ואם לאו - שם תהא קבורתכם" )שבת פ"ח(. 

הדברים דורשים ביאור, שכן לכאורה טוב יותר לקבל 
את התורה מבחירה, ושבח גדול יותר לתורה שתתקבל 
מבחירה. בפרט יש להבין את עניין כפייתה של התורה, 
שהרי בני ישראל קבלו עליהם את התורה עוד לפני 
שניתנה והקדימו נעשה לנשמע. מדוע אם כן כפה 

עליהם הר כגיגית? 

המהר"ל מסביר שלא יתכן שקבלת התורה תהיה תלויה 
ברצון המקבלים, והוא מונה כמה סיבות לכך. ראשית, 
מכיוון שהתורה חיונית לעולם, ובלעדיה הקב"ה היה 
מחזיר את העולם לתוהו ובוהו - אין זה ממעלתה 
שקבלתה תהיה תלויה ברצון ישראל. שנית, קבלה 
התלויה ברצון מאפשרת זניחה של הקבלה בעתיד, 
אולם אם הקבלה היא מוכרחת - אין אפשרות להיפטר 
ממנה בהמשך. על יסוד דברים אלו מסביר המהר"ל 
במעמד  ישראל  לבני  הקב"ה  בין  הקשר  שלמעשה 
קבלת התורה הוא כביכול, ולהבדיל, כמו הקשר שבין 

אונס לאנוסה. בשל העובדה שקבלת התורה נכפתה 
עלינו, הפכנו להיות אנוסי הקב"ה. משמעות הדברים 
היא שכמו שדינו של האונס הוא "ולו תהיה לאשה... 
שהאישה  כמובן  )בתנאי  ימיו"  כל  שלחה  יוכל  לא 
- כך גם ברגע שהקב"ה כפה עלינו  מעוניינת בכך( 
את התורה, לא רק שאנו התחייבנו אליו, אלא הוא 
התחייב לקשר כלפינו ולא יוכל לזנוח אותנו לעולם. 

את יסוד ההכרח שבקבלת התורה ואת המחויבות 
שלנו כלפיה ניסחו חז"ל גם בביטוי ההלכתי המפורסם: 
"מצוות לאו ליהנות ניתנו". רש"י )ר"ה כ"ח( הסביר 
את העומד מאחורי הקביעה הזו בכך שהמצוות לא 
ניתנו לישראל להנאה "אלא לעול על צוואריהם ניתנו". 
המחויבות שלנו כלפי התורה היא בראש ובראשונה 

עול, חובה המוטלת עלינו. 

בכיוון דומה מסביר ה"שם משמואל" את לשון הכתוב 
בפרשה הראשונה של שמע: "אשר אנוכי מצווך היום 
שהציווי  הוא  לבבך'  'על  פירוש  לדבריו,  לבבך".  על 
יהיה למעלה מהרצון. אף על פי שהאדם בוחר בתורה 
ובמצוות מכיוון שהוא מכיר שזו דרך החיים היחידה, 
הטובה והנכונה - מכל מקום, למעלה מהרצון הזה 
ויבחר  הציווי,  האדם  של  בלבו  מקובע  להיות  צריך 
בדרך התורה מכיוון שכך נצטווה. בסיום דבריו אומר 
ה'שם משמואל': "אף שאין עריבות כעשיית המצוות 
בכוונה, מכל מקום עריבות זו נמי ]גם[ תהיה מצד שכך 
נצטווינו להתענג במצוותיו, ואילו יצוייר שלא תהיה 

בה עריבות לא היה גורע ממנה".

רבה  חשיבות  יש  במיוחד,  שלנו  שבדור  דומתני 
להיות  זכינו  ב"ה  הללו.  הדברים  את  ולהבין  לזכור 

אהבת  הוא  ושעניינו  באהבה  ה'  את  שדורש  דור 
ה' ודרישה לרוחניות מתוקה. אין ספק שעבודת ה' 
במעלת האהבה היא המעלה הגבוהה ביותר. אולם 
זאת בתנאי שהיא נבנית כקומה עליונה מעל עבודת 

ה' ביראה, מעל עול מלכות שמים. 

אחר  נהירה  מרוב  האהבה,  דרישת  מרוב  לפעמים 
אותנטיות ומימוש עצמי - הכנסנו גם את עבודת ה' 
לעניין, ויש מצוות/איסורים/הקפדות/לימוד שאנחנו 
"מתחברים" אליהם וכאלה שלא, ומה שלא - נשאר 
מוזנח. משום כך יש לחזור אל היסודות הראשוניים 
בכפיה.  היתה  התורה  שקבלת  לעצמנו  ולהזכיר 
של  עמידה  היא  עולם  בורא  מול  שלנו  שהעמידה 

מחויבות, של קבלת עול. אחרי החיבור הזה, שחייב 
להיות חיבור ראשוני, אפשר להצמיח עולם שלם של 
דבקות, של חיבור פנימי ועמוק לתורה ולמצוות. גם 
אצל בני ישראל, כידוע, אחרי קבלת התורה בכפייה 

"הדור קיבלוה בימי אחשוורוש" - מרצון.  

מוסרת  מטשרנוביל  נחום  ר'  של  הקולעת  אמרתו 
בקצרה את עומק הרעיון הזה: "מתיירא אני יותר מן 
המצוות שיש לי הנאה בהן, ממה שאני מתיירא מן 

העבירות שאין לי בהן הנאה"  

רוצים לקבל את המאמר של הרבנית מירב כהנא 
 למייל לפני כולם? שלחו בקשה לדוא"ל:

gdaat@pisrael.com 

מפרי
ידיה כפייה מאהבה

ד"ר מירב )טובול( כהנא - מרצה לתלמוד ולהלכה במכללת אורות ישראל ובמדרשה בבר אילן 

אין ספק שעבודת ה' במעלת האהבה 
היא המעלה הגבוהה ביותר. אולם זאת 

בתנאי שהיא נבנית כקומה עליונה מעל 
עבודת ה' ביראה, מעל עול מלכות שמים
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שתי מדינות לשני עמים
קוראים את השטח
בצלאל סמוטריץ' - מנהל הפעילות בתנועת רגבים

בסוף השנה האזרחית האחרונה, פרסם מבקר המדינה 
את דו"ח הביקורת על השלטון המקומי. שניים מממצאי 
הדו"ח מספקים לנו הצצה נדירה לנעשה בתוככי הרשויות 
המקומיות הערביות ומסבירים, ולו במשהו, את מצבן 

הכלכלי והתשתיתי הירוד. 

תשלומי הארנונה נועדו, כידוע, לממן את פעילותו של 
השלטון המקומי בתחום התשתית והשירותים. סביר 
להניח כי קוראי המדור כולם, ללא יוצא מן הכלל, משלמים 
ארנונה ובסכומים גבוהים. לא כך תושבי המועצה האזורית 

אבו-בסמא שבדרום.

מועצת אבו-בסמא, המונה כ- 30,000 תושבים, הוקמה 
בשנת 2004 כחלק מהניסיון להסדיר את ההתיישבות 
הבדואית בנגב. מדינת ישראל מעבירה מידי שנה למועצה 
למעלה מ- 150 מיליון שקל, מרביתם בתשלומי איזון 
המגיעים ממשרד הפנים. התושבים, לעומת זאת, לא 
משתתפים בנטל ולו בשקל אחד קטן. מממצאי הדו"ח עולה 
כי: "המועצה כלל אינה מנהלת מערך חייבים וגביה, ואין 
ברשותה נתונים בדבר שטחי הבניינים והנכסים שבתחום 
שיפוטה, לרבות נתונים על הבעלים של אותם נכסים". 

מה  לעומת  מחוויר  באבו-בסמא  שקורה  מה  אבל 
עראבה.  מועצת  בתחומי  הנעשה  על  המבקר  שכותב 
ממצאי הביקורת גילו כי בתחומי מועצת עראבה פועלת 
ה"פרקטיקה" הבאה: תושבים שעברו על חוקי התכנון 
והבניה ובית המשפט הטיל עליהם קנסות בגין ביצוע 

עבירות בניה, פונים לוועדת ההנחות מארנונה שפועלת 
מארנונה  הנחה  אוטומטי  באופן  ומקבלים   - במועצה 
בסכום זהה לסכום הקנס שהטיל עליהם בית המשפט. 
במילים פשוטות, בהתאם לפרקטיקה הנוהגת במועצת 
עראבה, המועצה משלמת מקופתה את הקנסות שבית 

המשפט מטיל על עברייני הבניה בתחומה. תחת אכיפת 
פועלת  המועצה,  בתחום  הבניה  עברייני  כנגד  החוק 
העבירות  ביצוע  על  העבריינים  את  לתגמל  המועצה 
ולשפותם במקרה שהוטלו עליהם קנסות. בכך הופכת 
הבניה  עבירות  בביצוע  אקטיבית  לשותפה  המועצה 
ומממנת, הלכה למעשה, את ביצוע העבירות על חוקי 

התכנון והבניה בתחומה.

לא צריך כישרון מיוחד בכדי לדמיין מה היה קורה לו היו 
כזו ברשות מקומית במגזר היהודי.  מוצאים התנהלות 
היו  לו  מתפתח  שהיה  השדים  מחול  את  לשער  נקל 
מגלים תופעות דומות בקרב אחת מן המועצות ביהודה 
ושומרון. אבל עם ערביי ישראל, איש במערכת שלטון 
החוק לא מעז להתעסק. "שתי מדינות לשני עמים" כבר 

כאן, מערבית לקו הירוק.

השבוע פנתה תנועת רגבים לשר הפנים בדרישה כי יורה 
על עשיית סדר בשתי הרשויות האמורות. נמתין בקוצר 

רוח לתגובתו ובלי נדר נעדכן בכך מעל במה זו 

רוצים לקבל את המאמר של בצלאל סמוטריץ' למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

 
מדינת ישראל מעבירה מידי שנה למועצה 

למעלה מ- 150 מיליון שקל, מרביתם 
בתשלומי איזון המגיעים ממשרד הפנים. 

התושבים, לעומת זאת, לא משתתפים 
בנטל ולו בשקל אחד קטן
 

היכונו לתקופת ההתלבטויות
חברותאהרב דני אלינר - ר"מ בישיבת ההסדר "אור עציון"

בחורי ישיבה רבים העומדים ערב חתונתם, נדרשים להכריע 
בשאלת הרת גורל: האם להישאר בשנים הקרובות בעולמה 
של תורה ולחסות תחת כנפיה של הישיבה - או לצאת אל 

מרחבי החיים המחכים מעבר לפינה? 

בעבר, שאלה זו היתה רלוונטית רק לאותם אלה שכבר סיימו 
את תקופת השל"ת. בשנים האחרונות, עקב צמצומים של 
הצבא, נוצר מצב שבו הצבא פולט תוך חודשים ספורים את 
החיילים הנשואים כדי להימנע מתשלום קיצבה חודשית. 
בדרך זו נפטר האברך הטרי מחובתו הצבאית, וממילא אין 

הוא מחויב להישאר עוד בישיבה.

הניסיון העומד לפני הזוג הטרי קשה: חתונה פירושה עול 
כלכלי, ולכל בר דעת ברור כי לידת ילדים הינה מעמסה 
של  לימודה  מקום  אם  קושי,  נוסף  רבות  פעמים  כבדה. 
האשה נמצא במרחק רב מהישיבה שבה מתעתד החתן 
הטרי ללמוד. לכך יש להוסיף שלפעמים הנשוי הטרי לא 
שבע נחת מלימודיו בתקופת רווקותו, וקיימת התלבטות 
האם באופן זה ישנו טעם להישאר עוד תקופה בישיבה. 

יתכן ששאלה זו היתה צריכה להישאל בלי קשר לשאלת 
הנישואים, אך האלטרנטיבה של שירות צבאי מלא עזרה 
בעבר להטות את הכף לטובת ההישארות בישיבה. כעת, 
הבחירה אינה בין צבא לישיבה - אלא בין הישארות בישיבה 

לבין יציאה לחיים האזרחים. 

יחד  אך  אלו,  שיקולים  של  בחשיבותם  ראש  להקל  אין 
עם זאת יש להבין את הערך העצום של בניית בית מתוך 
אוהלה של תורה. אווירת התמימות הנפלאה, המאפיינת 
את תקופת ההיכרות, עלולה להסתיים מהר מהמצופה. 
בשנות הנישואין הראשונות מושתתים העקרונות עליהם 

עתיד הבית להיבנות למשך שנים רבות וארוכות.

בדברים דלהלן נחלק את הדיון לשניים:

א. אברכים המתחתנים במהלך תקופת 
השל"ת או לפניה:

חתונה אמורה להוות מנוף לעליה ולהתקדמות רוחנית. 

בחור הזוכה ומצטרף לישיבה, מתחיל מסלול ארוך טווח 
של עליה רוחנית. להלכה, מסלול זה נמשך לפחות חמש 
תהליך  בשל  בהרבה  מועט  הזמן  למעשה,  אולם  שנים; 
התאקלמות ארוך, השירות הצבאי וכו', שאינם משאירים 
מסלול  בכדי,  לא  שליווה.  רוחנית  להתפתחות  רב   זמן 
מינימלי של ישיבת הסדר הינו חמש שנים. רק במהלך 
לערוך  ניתן  שנים,  לאורך  הנפרסת  משמעותית,  תקופה 

מהלך של שינוי משמעותי באישיותו של הבחור. 

אם כך הם פני הדברים ביחס לבחור רגיל, על אחת כמה 
את  לבנות  העומד  לאברך  ביחס  הדברים  נכונים  וכמה 

ביתו.

בניית בית דורשת הכשרה ובניין רוחני מינימלי. לא יתכן 
שדווקא בזמן שהבחור עומד לכרות ברית עם אשתו, תהליך זה 
ילווה בנסיגה רוחנית. העיקרון שעליו צריכים בני הזוג להחליט 
הוא שאין לעזוב את הישיבה בטרם חלפו חמש השנים 
שבהן ממילא הבחור היה לומד. היעלה על הדעת שדווקא 

החתונה 
היא זו שתמעט את שנות 

כדי  לבחור  הנדרשות  הבסיסיות  ההכשרה 
להקים בניין של תורה בתוך ביתו?!

אכן, אין להתעלם מהקשיים הכלכליים העלולים ללוות את 
הזוג במהלך שנים אלו; אולם מאידך, יש בכך קסם מיוחד. 
דווקא תקופה זו מדגישה לבני הזוג את נאמנותם לתורה. 
הם יודעים שיש במעשיהם הקרבה גדולה והם עושים זאת 
למען ביתם המשותף. בעזרת ה' עוד יהיו להם שנים רבות 
של רווחה כלכלית, אולם כעת אין זה הזמן להתמקד בכך. 
כעת יש להקריב מנוחיותם כדי לבנות בניין איתן. שנים אלו 

שחוו בישיבה, עתידות ללוותם עוד שנים ארוכות.

הראשונות  הנישואין  ששנות  נוסיף  הדברים  בשולי 
מאופיינות בסערות נפש. כל אחד זקוק בשנים אלו לאוזן 
קשבת, שתעזור לו לחלץ את עצמו ממיצר זה או אחר 
שנקלעים אליו לעתים. בישיבה נרכשים יחסי אמון עמוקים 
בין האברך הצעיר לבין אלה שסבבו אותו במהלך השנים 
שקדמו לחתונתו. עצה טובה מתוך השקפתה של תורה, 
או סתם אוזן קשבת, יכולים להקל הרבה על הזוג הצעיר 
נכונים  ובוודאי  בעולם.  הראשונים  צעדיו  את  המתחיל 

הדברים לבחורים צעירים.

נמשיך לעסוק בכך, אם ירצה ה', גם בשבוע הבא 
רוצים לקבל את המאמר של הרב דני אלינר למייל לפני כולם?

 gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה ל

 
בניית בית דורשת הכשרה ובניין רוחני 

מינימלי. לא יתכן שדווקא בזמן שהבחור 
עומד לכרות ברית עם אשתו, תהליך זה 

ילווה בנסיגה רוחנית
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גילוידעת

בין עגלה מלאה לעגלה מתמלאת / עידן דוייב

השנה היא 1952 והימים הם ימי קום המדינה וראשית צמיחת הסטטוס קוו בין דתיים לחילוניים. 
החזון איש, המנהיג הבלתי מעורער של היהדות החרדית דאז, נפגש בפגישה היסטורית עם דוד 
בן גוריון ובמהלך שיחתם מכנה החזון איש את החילונים בשם "עגלה ריקה", בעוד שומרי התורה 
והמצוות מכונים "עגלה מלאה". המשל חד וברור, ובכל זאת בוחר ראש הממשלה הראשון לפטור 

400 תלמידי ישיבות משירות צבאי. 

הראויה  הנוסחה  נמצאה  וטרם  מאז  עברו  רבים  ימים 
לחיים המשותפים בין המגזרים. אדרבה, במשך השנים 
נחקקו חוקים שתרמו להחרפת הבידול ולהגבהת החומה. 
אחד מהם הוא חוק טל שביסס את ההשתמטות מהצבא 
מהמגזר  שמט  ובכך  אומנותו",  "תורתו  הכותרת  תחת 
החרדי את האחריות ואת המסירות לבניין הארץ והוביל 

לביזוי התורה ולומדיה. 

שמקורם  טיעונים  של  ארוכה  שורה  לפרוס  יכול  אני 
בתורה שבכתב ושבעל-פה כנגד החוק המקומם הזה, 
אך אין צורך. די לי בציטוט אחד מתוך ראיון שהעניק 
להעביר  בכדי  ל"מעריב"  חילוני,  שחקן  קליין,  יפתח 
את המסר. "אני לא כועס על זה שחרדים לא הולכים 
לצבא", הוא אומר, "אני מאמין שבזה שהם מתפללים 
הם עושים את העבודה שלהם. הם את שלהם עושים, 

אנחנו נעשה את שלנו". 

כל מי שאוזנו כרויה ועינו חדה, יכול להבין את הסכנה הגלומה במשפט הזה. למרות הנימה האופטימית 
וקבלת האחר, יצר השחקן חיץ תרבותי והעמיק את הדיכוטומיה בין הציבורים. ברגע שציבור כל כך 
גדול כמו זה החרדי לוקח לעצמו את הבעלות על לימוד התורה באופן בלעדי, הציבור השני יחוש 
מיד בניכור כלפי היהדות ויחוש שעליו מוטלת משימה אחרת ואין בלתה. ממילא, האדם החילוני לא 
זקוק לתפילה וללימוד תורה משום שיש מי שעושה את זה בשבילו. עול המצוות מוטל על כתפי 

החרדים, הנטל של הגנת העם והארץ מוטל על החילונים, ולא קרב זה אל זה. נפלא!

אין לי ספק שחייבת להיות קבוצת לומדים קטנה, מעין סיירת לימוד, שתוקדש קודש קודשים 
לרציפות הלימוד. אך ברגע שכל כך הרבה אנשים מצטופפים בעגלה אחת, היא אכן נעשית מלאה. 

אל תהיו בטוחים שתורה היא מה שתמצאו בה 

לחם חוק )טל( / יעקב בורנשטיין

כל חיי חונכתי לכך שהשירות בצבא הוא זכות ולא חובה. עוד בהיותי 
ילד, אבי היה מספר לי סיפורים על שירותו בלבנון, ותמיד ידעתי שיום 

יבוא וגם אני אזכה להיות חייל.

בימים אלו נשמעות דעות נגד חוק טל, ואני אומר לעצמי: אם החרדים 
לא רוצים להתגייס, למה צריכים להשקיע כל כך הרבה 
משאבים ומאמצים בניסיונות לשלב אותם בצבא? האם 
באמת תצא תועלת מגיוס אוכלוסיה שלמה בכפיה? גם 
ככה לא נראה שהצבא מצליח לדאוג לרווחת החייל החרדי 
מבחינה דתית. בנוסף לכך, כיום הוחלט שבסיטואציות 
מסוימות חיילים ייאלצו לשמוע שירת נשים. האם במצב 
הזה, חייל חרדי יסכים להכניס את עצמו למה שנתפס 

בעיניו כגוב האריות?

לדעתי, החשיבות של הכנסת החרדים למעגל העבודה 
בישראל גבוהה לאין ערוך מגיוסם לצבא. חוק טל נכון 
ביסודו, כשהמטרה שלו היא שאזרח חרדי בשלב כזה או 
אחר בחייו יתחיל להיות יצרני ולשלם מסים כמו כל אזרח 
אחר. זה מצוין, רק שבפועל לא רואים תוצאות - החרדים 
עומדים בסירובם להתגייס ולצאת לשוק העבודה. חרדי 
שרוצה היום להתחיל לעבוד נתקל במשוכה. למשוכה הזו 

קוראים צבא, והיא רחוקה ממנו כרחוק מזרח ממערב. חוק טל לא מספיק 
מפתה אותו עד כדי שיקבל החלטה לעבור מעל אותה משוכה.

היעדים של חוק טל מצוינים, אלא שצריך לשפר אותם. אחוזי ההצלחה 
שלו נמוכים משום שהוא לא מספיק אטרקטיבי. אם יוותרו לכלל החרדים 
באופן גורף על השירות הצבאי, העיקר שייצאו לעבוד, התוצאות בלי 
ספק יהיו משמעותיות יותר. ואז יהיה כסף לביטחון, לנזקקים וחלשים, 

וכנראה שבבוא היום גם הכלכלה תושפע מזה באופן חיובי.

ואותם חרדים שחושבים שלימוד התורה ייפגע, ישכילו להבין שאמנם 
תקציב הישיבות יצומצם - אבל לומדי התורה האמיתיים יוכלו לקבל 

קצבה שתאפשר להם לחיות בכבוד וללמוד ללא טרדה כלכלית 

האם חוק טל ראוי במתכונתו 
הנוכחית? יעקב בורנשטיין 

סבור שכדי שהחרדים יתחילו 
לעבוד, אפשר לוותר להם 

על שירות צבאי. עידן דוייב, 
דווקא בעקבות חילוני שתמך 

באברכים ובחוק טל, חושב 
בדיוק להיפך.

 דומים                          שוניםאבל

# לחלוקה בימי חמישי בין השעות 5:00-8:00 בבוקר # שכר הולם!

דרושים שליחים ודיילי חלוקה
# ירושלים # תל-אביב # רעננה # כפר סבא

# גבעתיים # הרצליה # נתניה #  גבעת שמואל

 # באר-שבע # גוש עציון # רחובות
moti_i@makorrishon.co.il | 052-8777978 מוטי 

 
לקהילת בית הכנסת המרכזי ©האשכנזי® ביד בנימין¨

המונה כ≠∞μ± משפחות

∞μ∞≠∂≤≤±μ¥∞ לללפפלפרטים נוספים

דרוש רב להנהגת הקהילה
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- מערכת האכיפה א3  "א3"  השבוע חנכנו את 
והדיגיטלית  האוטומטית  האלקטרונית, 
למניעת עבירות מהירות ומעבר באור אדום. המערכת 
תאכוף בסך הכל שתי עבירות בלבד. המצלמה מצלמת 
את הרכב עובר העבירה מקדימה או מאחורה ובנויה 
ומחשב  מצלמה  שבתוכה  קופסה,  שבקצהו  מעמוד 
שצובר בזיכרון את כל העבירות. המצלמה מסוגלת 

לצלם ארבעה נתיבים בו זמנית.
כל עבירה מצולמת ונחתמת בחתימה דיגיטלית, כך 
שלא ניתן לשנותה. הצילומים עוברים למרכז השליטה 
שוטר  על-ידי  מפוענחת  תמונה  כל  ושם  והבקרה 
המאשר את העבירה. לאחר-מכן, שולחים את הרשומה 
למערכת דו"חות ממוחשבת ומשם למערכת הדו"חות 
הממשלתית. הדו"ח נערך ועובר לבית הדפוס להדפסת 
היא  השאיפה  העבירה.  לעובר  נשלח  ומשם  הדו"ח 
שבתוך כ- 96 שעות הדו"ח יגיע לביתו של עובר העבירה.

אני מאמין בכל לבי שהצבת המערכת הרתעה 
היא מהלך שירתיע ושיגרום לנהגים 
לנהוג בצורה נכונה ובטוחה יותר, כפי שמורה החוק. 
בהרגלי  לשינוי  תביא  שהמערכת  מאמין  אני  בנוסף 
הנהיגה של הנהג הישראלי, כך שבסופו של תהליך 

יינצלו חיים של אנשים. 

אין כוונה שמצלמת הרמזור תאכוף גם או-או 
עבירת חציה ברמזור אדום וגם עבירת 

מהירות; אין מצב של דו- תכליתיות למערכת.

אני שומע דיבורים ותהיות אפקטיביות 
על מידת האפקטיביות של 
המערכת החדשה. חשוב לי לציין כי המצלמות יעילות 
בנושאי מהירות וחציה ברמזור אדום. יש הסוברים כי 
בעיית המהירות היא לא הגורם לתאונות, אולם אנו 
במשרד לביטחון פנים חולקים בפירוש על טענה זו. 
אנחנו לוקחים דוגמה ממדינות שונות בעולם ושומעים 
מומחי תנועה. אין ספק כי עבירות מהירות ואור אדום 
הינן גורמים משמעותיים בהיקף התאונות והנפגעים. 
אני חייב לציין כי תוך כדי פריסת המצלמות החל מחקר 
מלווה של אפקטיביות המצלמות. אם ניווכח בעתיד 

שיש מקום לשינויים, נתייחס לכך. 

הבל הבלים. אני לא מסחטת כספים 
מקבל  ולא  מבין 
את הטענה הזו. הנושא של הגדלת ההכנסות לקופת 
המדינה כתוצאה מעבירות תנועה ומריבוי דוחות לא 
זה לא  ולא עסקנו בכך בשום שלב.  עלה על הפרק 
מענייננו וזה לא היה פקטור משפיע. הטענה שהמערכת 
כל  משוללת  כספים  מסחטת  של  כלי  להיות  הפכה 
יסוד ואין לה שחר. נראה לי הגיוני וסביר שמי שעבר 

עבירת תנועה ישלם על כך. 

תכנית עיר ללא אלימות  עוד 
ת  י ת ל ש מ מ
לאומית גדולה, ששותפים לה המשרד לביטחון פנים, 
והרשויות  המשטרה  החינוך,  משרד  הרווחה,  משרד 
המקומיות. התכנית רואה ברשות המקומית את יחידת 
השינוי שתביא למניעת אלימות. זו תכנית שהתחילה 
כפיילוט לפני כ- 8 שנים בעיר אילת ושהצליחה בצורה 
מרשימה ביותר. ראינו ירידה של 42% בעבירות אלימות 
וירידה של 59% בעבירות נוער מתחילת התכנית ועד 

 - הפרויקט  "א3",  נחנכו  השבוע 
נכונה  נהיגה  לאכיפת   - והמצלמה 
המופרזת  במהירות  ולמלחמה 
בכבישי  אדום  באור  ובמעבר 
ישראל. ישבנו לשיחה עם אליעזר 
למנכ"ל  המשנה  רוזנבאום,  )לייזי( 
ליווה  אשר  פנים,  לבטחון  המשרד 
את הפרויקט מהקמתו ועד ביצועו 
שמענו  הזדמנות  באותה  בשטח. 
ממנו על פרויקט מעניין וחשוב לא 
פחות - "עיר ללא אלימות" - המסייע 
נוער  בני  בקרב  אלימות  במניעת 
בערים רבות בארץ. ראיון לפי החוק.

היום. הממשלה ראתה כי טוב והרחיבה את הפיילוט 
לעוד 12 ערים ברחבי הארץ. כיום התכנית מיושמת 
נמצאות  נוספות  ערים  ו-12  בישראל,  ערים  ב-86 
בתהליך מתקדם להצטרפות לתכנית. בתכנית שותפים 
למעלה מ-1,000 מדריכי מוגנות, עובדים סוציאליים, 
מדריכי נוער, מדריכי רחוב, מנחים, רכזים, פקחי ניידות 

וסטודנטים.

את מניעת אלימות  מפעילים  אנו 
ללא  'עיר  תכנית 
אלימות' בכמה מישורים: הותקנו מצלמות אבטחה 
במקומות שהרשות המקומית ושהמשטרה מגדירות 
כ"נקודות חמות". הקצנו ניידות סיור שמאוישות על ידי 
שוטר ופקח שאחראים ספציפית לרשות המקומית. 
שפוקחים  מתנדבים  הורים  סיירת  עיר  בכל  הקמנו 
ומהווים  ולמעשה הם המבוגר האחראי בשטח  עין, 
כתובת בשביל הילדים והנוער בכל בעיה שמתעוררת. 
הם נמצאים בקשר עם הרשות, עם המשטרה ועם 

מחלקות הרווחה והחינוך. 

במסגרת הפעילות שלנו, מוסדות החינוך חינוך 
אלימות  ומניעת  סובלנות  מלמדים 
וכן בבתי הספר  כבר משלב הגנים בשיתוף הגננות, 
בשעות  ממשיך  לכך  החינוך  והתיכוניים.  היסודיים 
אחר הצהריים בחינוך הבלתי פורמאלי ומתקיים בדרך 
הפעילות  ספורט.  ובמגרשי  מוארים  בפארקים  כלל 
מוסמכים  נוער  מדריכי  ידי  על  מועברת  החינוכית 

ובאמצעות המתנ"סים.

מדריכת מוגנות סיפורים מהשטח 
הארץ  במרכז 
גילתה שעומד להתקיים מפגש בין חבורה מהעיר שבה 
היא עובדת לבין חבורת נערים בעיר הסמוכה, במטרה 
"ללכת מכות". המדריכה יידעה את המדריכה המקבילה 
ברשות הסמוכה ועירבה את הרשות המקומית, את 
המשטרה ואת מערכת החינוך. כתוצאה מכך, האירוע 

שהיה עלול להסתיים בנפגעים נמנע. 
סיפור נוסף הוא של מדריך מוגנות בעיר בשרון, שגילה 
תוך כדי שיחה עם ילד שעוברים עליו דברים שחייבים 
 - הגורמים  לכל  דיווח  הוא  לרשויות.  עליהם  לדווח 
ומסתבר שהגילוי אודות הילד חשף התעללויות שונות 
ומשונות שנמשכו תקופה ארוכה. האירוע טופל על 
אף  על  לפרוח  החל  והילד  המוסמכים  הגורמים  ידי 

הקושי שהיה נתון בו.
אנחנו מרגישים באופן ברור שהתכנית מצליחה ליצור 

שינוי תודעתי בקרב תושבים ורשויות בישראל.

לצערנו אין הנוער הדתי-לאומי 
חברה  אף 
הדתי-לאומי  בציבור  וגם  ומקשיים,  מבעיות  שחפה 
יש נוער הזקוק לתשומת לב ולטיפול. אנחנו פועלים 
בערים ובתוך קהילות דתיות ורואים הרבה חבר'ה דתיים 
שמגיעים אלינו ושרוצים את הקשר הזה. בירושלים, 
הרבה  ומגיעים  העיר  במרכז  פועלים  אנחנו  למשל, 
חבר'ה חובשי כיפות מיישובים דתיים סביב ירושלים. 
אנחנו מדברים איתם ובעיקר מקשיבים. בנוסף, אנו 
מהמגזר  מדריכים  בעזרת  חיובי  מודל  להם  נותנים 
הדתי, שמדברים איתם באותה השפה ודרכם הנערים 

מתחברים. התכנית מיושמת גם בציבור החרדי.

אחד
עלאחד

אין כוונה שמצלמת הרמזור תאכוף גם עבירת 
חציה ברמזור אדום וגם עבירת מהירות; אין 
הטענה   > למערכת  תכליתיות  דו-  של  מצב 
מסחטת  של  כלי  להיות  הפכה  שהמערכת 
 > שחר  לה  ואין  יסוד  כל  משוללת  כספים 
הצבת המערכת היא מהלך שירתיע ושיגרום 
יותר ובטוחה  נכונה  בצורה  לנהוג  לנהגים 
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גילוידעת

תרי"ג גלויה
ועוד אחת

 אסתר סילם-אלוש

את צודקת, 
בפרשת השבוע 

נאמר...

יוצאתמדעתה 
תודה לרונית על הרעיון.  ציירה: תיקי עדרי

 

 

8

יוסף ואחיו

עבדות מצרים

 יעקב רחל ולאה

16

שמשון

גלות עשרת השבטים

רות שמואל

ישעיה

 

79
הרצל

הגירה לארה”ב

        הצהרת בלפור

83

אוספים מדבקות של סופרעם, 
משחקים עם חברים, מדביקים 
בפרסים! וזוכים   - בפוסטר 
בשבועות הבאים סופר-עם עם מגזין ‘אותיות’ יחלק 

לכם חבילות מדבקות לעונים נכון על השאלות.
ניתן להשיג גם פוסטרים ומדבקות בחנויות.

לפרטים נוספים היכנסו לאתר ‘אותיות’

www.otiyot-sukaryot.com
פוסטרים 
ומדבקות 

בחנויות

יותר: תפילה  איזו מצווה חשובה  הייתי שואלת אתכם  אם 
או מניעת מוות של אדם אחר, אני מניחה שהתשובה היתה 
ברורה. הרי ברור לכולנו שפיקוח נפש דוחה כמעט הכל - כך 
שסביר להניח שכולנו מסכימים שאחד העקרונות החשובים 

ביהדות הוא הגנה על החיים. 
אלא שנראה שעל הכביש הכללים קצת שונים. 

לפני כמה ימים יצאנו אני, בן זוגי ושני ילדינו הפעוטים מירושלים 
מהדקות  נהניתי  נסיעה,  בכל  כמו  בנסיעה,  לכיוון אשקלון. 
ללהג  יכולה  ואני  נוהג  בעלי  ישנים,  הילדים  היקרות שבהן 
כרצוני וליהנות מזמן איכות של שיחה עם בן זוגי היקר. אין 
הפרעות, הדרך פתוחה, ורק הרדיו והצלצולים הבלתי פוסקים 

של הסלולרי - יש בכוחם לקטוע את חוט המחשבה.
אלא שלפתע, כפי שבדרך כלל קורים הדברים הלא רצויים 
רכב  ידי  על  מהכביש  מוסטים  עצמנו  את  מצאנו  בחיינו, 
שהחליט לחדור לנתיב שלנו בכדי לעצור ליד טרמפיסטים 
ולהציע להם הסעה. כוונותיו הטובות של הנהג נתקלו, מה 
לעשות, ברכב, כלומר בנו. הבלימה הפתאומית העירה את 
וחבטה את ראשו בכסא שמולו, מה שהביא   3 ה-  בן  בני 

לפרץ בכי היסטרי. 
כמו אמא יהודיה טובה, פרצתי החוצה מהרכב בכדי לתפוס 

את הנהג השיכור שכמעט חיסל אותי ואת משפחתי בהינף 
החלטה להעלות על רכבו טרמפיסט נואש. 

על כסא הנהג מצאתי חסיד ברסלב נינוח עם פאות כמעט עד 
המושב, מחייך, מרוצה, ולא מבין על מה המהומה. כשאמרתי 
לו שבשל נהיגתו הפרועה בני נפגע בראשו, הוא הסביר 
לי שהוא נוהג מצוין ושהאשמה היא בי, כי ככל הנראה 

לא אמרתי "תפילת הדרך"... 
טעויות נעשות על הכביש, אני יכולה להבין. אבל השאננות 
שבה הוא קיבל את הבשורה שהוא היה קרוב כחוט השערה 
לפגיעה בחיי אדם, נראתה לי מעט מוזרה. כך גם אמונתו 
הבלתי מעורערת שבאמת לא חשוב איך הוא נוהג - אלא 
האם הוא אמר תפילת הדרך והאם הוא מתנדב להציע שירותי 

הסעה לטרמפיסטים בכבישים. 
אף מילת התנצלות. שום רגש אשמה. 

נהיגה זהירה היא לא בבחינת מצווה, לפחות על פי דעתו 
של אותו נהג. 

ישנם נתונים לא מעטים על נהיגה לא זהירה הנפוצה משום מה 
בעיקר במגזר הדתי, עם ירידה מדאיגה במפלס הזהירות של 
אוכלוסיה על הכביש ככל שהיא אדוקה יותר בדתה. עד כדי 
כך שבמחקר שנערך במחלקה לקרימינולוגיה באוניברסיטת 

בר אילן על ידי ד"ר טובה רוזנבלום, נמצא מתאם מדאיג בין 
רמת דתיותו של אדם לבין חוסר זהירות בכביש. 

אני רוצה לומר: נהיגה זהירה צריכה להיות מסומנת בעידן 
שלנו כמצווה מהחשובות ביותר. היא טומנת בחובה את אחד 

העקרונות החשובים ביהדות - שמירה על החיים. 

חשובים  כמה  עד  הנביא  ליונה  להסביר  טרח  אם הקב"ה 
חייהם של גויים שחטאו)!(, שערו בנפשכם עד כמה חשובים 
בעיני ה' חייהם של יהודים שלא חטאו )עד כמה שידוע לנו...( 

בארץ ישראל. 

נהיגה זהירה לא מעידה על "מרובעות" של הנהג. אין מה 
להתגאות בנהיגה פרועה או במחמאה המפוקפקת: "נהג 
שודים". אין ב"מחמאה" זו דבר מלבד רמיזה לכך שמדובר 
באדם שבכדי לחסוך לעצמו כמה דקות בחיים, מוכן להסתכן 

בהריגת אדם אחר. ככה פשוט. 

לדעתי, אפשר בעידן שלנו להוסיף לתרי"ג המצוות מצוות עשה 
אחת נוספת: "נהג בזהירות" - בכדי שנוכל לומר בלב שלם 
שבחיינו נמנענו ככל יכולתנו מלהרוג אדם. למען החיים  

רוצים לקבל את "גלויה" למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה ל

המדור מוקדש ל: 
למלאכי מילר ועינבר;

ליזה אמיר ורועי טאוב;
לשי ומוריה אמסלם;
ועמית כהן והס קלינמן;
שהתחתנו\מתחתנים השבוע. 

ול: עדיאל לזרי ונועה ביתן;
ואוריאל מאור וסופי ראש;
שהתארסו בשבוע האחרון.  
ולכל אלו שעדיין מחפשים, 
שימצאו בקרוב!

גם לכם היו פדיחות בדייטים? 
גם לכן נמאס לשמוע את השאלה 

איך יראה שולחן השבת שלכן, 
ועוד יותר את התשובה של הצד השני?
 gdaat@pisrael.com :שלחו אלינו ל

או ספרו לנו בפייסבוק
פדיחות וסיפורים מצחיקים מדייטים, 
ואת הסיפורים הטובים ביותר 

נכניס לבועות בקומיקס.

אנחנו כבר יוצאים 
הרבה זמן, מה אתה 

אומר על וורט?
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תשובה לפרשת "נח": מדי - אחד מבניו של יפת, כוש - אחד מבניו של חם 
הזוכים: משפחת מלאכי, קריית שמואל, חיפה

גם את פרשת "יתרו"פיצוחים
עליכם היטב לקרוא,  
ולמצוא מה שיותר מהר 
את החרוז החסר 
בקטע שבו יתרו רואה את עבודת משה   
ואומר לו שלא יעבוד קשה 
והוא מזהירו בקול: _________ 

חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
ועתשובות שלחו למייל: gdaat@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. 

שב
 ה

דת
חי שעבר

שבוע 
שובות מה

ת

המדור בחסות:

זה עונג שבת

תשובה לפרשת בשלח: החרוז המשלים הוא "חמושים", כנאמר בפרק י"ג פסוק י"ח: 
"ויסב ה' את העם דרך המדבר ים סוף, וחמושים עלו בני ישראל מארץ מצרים". ֿ 

הזוכה: יהודה דוד, נתניה

גילוילב

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

אשתי היקרה,

אני יודע שבתקופה האחרונה הכל קצת קשה.

הבלבולים, הקשיים והעומס המטורף.

אני יודע שהכאבתי ופגעתי המון,

לעתים גם הייתי בלתי נסבל בכלל.

אבל הגיע הרגע לעצור. 

ללכת צעד אחורה, 

לקחת הרבה אוויר 

ולומר לך - תודה.

תודה שאת נותנת לי גב איתן בתקופה שכזו.

תודה על הסבלנות האין-סופית.

תודה על החיוך הענק שלא יורד לך מהפנים.

על האמונה הגדולה בי ובנו - בתקופת מעבר 

לא פשוטה זו.

את  לצדך  לחיות  אותי  שזיכה  לה'  מודה   אני 

שארית חיי.

קוראי גילוי דעת היקרים,

שמחו עם בנות הזוג שלכם. 

יחד  שמכם  שהוא  רגע  כל  על  לקב"ה  תודו 

באושר ובנעימים.

גם אם לא תמיד הכל מושלם, תשמחו ותחזקו 

אותן.

אבל הכי חשוב, אל תעציבו ואל תקנאו.

האשה הכי מדהימה בעולם - כבר נשואה.

לי.

תודה יקירתי,

אוהבך עד בלי די

בעלך המתקדם.

חוותדעת

טוב שאתם ערניים ודואגים. אכן, יש התנהגויות 
תואמות גיל, ונראה שהזוג החמוד מקדים מעט 
את זמנו. אין ספק שבחברת הילדים הזוג הצעיר 
"נחשב", ובעיקר הבנות ודאי מביטות בקנאה, אבל 

אני בטוחה שהזוג משלם 
גיל  זה  כי   - חברתי  מחיר 
בבניית  מאד  משמעותי 
גילם.  בני  עם  קשרים 
החברים בגיל הזה מתחילים 
משמעותיים,  יותר  להיות 
עם  החזקים  הקשרים 
ועם  האחים  עם  ההורים, 
הקרובה  המשפחה  שאר 
פחות  בעיניהם  נחשבים 

חשובים, והקשר עם החברים מהותי ביותר. בזמן 
שבנכם נמצא עם חברה, הוא מבדיל את עצמו 
מהם ונעשה "אאוטסיידר", ובהמשך הוא עלול 

למצוא את עצמו מחפש חברים. 

יוצר  הצעיר  שהזוג  נוספת,  אפשרות  תתכן 
סטנדרטים חדשים בחברת הילדים. ילדים נוספים 
יקנאו וירצו גם, ומי שיהיה בחברה יהיה רק ילד 
שיש לו חברה. ואז כדאי שנשאל את עצמנו אם 
אלה הסטנדרטים הרצויים לנו. האם לזה אנחנו 

שואפים?! 

כדאי לפעול בטקט ובזהירות רבה, כי נפלא שהבן 
משתף אתכם וזה לא מובן מאליו. חשוב להמשיך 
להיות אתו בקשר טוב ולא ליצור "אנטי" או סודות, 

שהרי אנחנו יודעים ש"מים גנובים ימתקו".

חשוב לקחת בחשבון את הגיל הצעיר של הילדים, 
שעיקר עיסוקם צריך להיות בלמידה. אין ספק 
שהזמן ושהראש צריכים להיות פנויים ללימודים, 
עיסוקים  ולשאר  בר-המצווה  לקראת  להכנות 
בגיל  היצרים  גיל.  תואמי 
הנעורים  בגיל  כמו  הזה, 
אין  מאד.  חזקים  בכלל, 
הרבה  יש  מידע,  מספיק 
סקרנות ועלולים להיעשות 
מעשים שאחרי כן יתחרטו 

עליהם מאד. 

בדברים  לשתף  חשוב 
אם  וגם  בנכם,  את  האלה 
יאמר שאתם "חופרים" - 
אתם לא נבהלים. הסבירו לו שניכם יחד בנחת, 
את  ותומכת,  מכילה  ובאווירה  כיפית  בשיחה 
שהוא  למה  טוב  טוב  הקשיבו  שלכם.  העמדה 
אומר לכם. אולי אין לו חברים ולכן פנה לחברה? 
אולי הוא מרחם על הילדה? אולי כדאי לבדוק מה 
אולי  רעיונות?  שם  קיבל  ואם  באינטרנט  קורה 
הילד מחפש תשומת לב במקומות אחרים )מה 
שאפשר  "אולי"  שאלות  עוד  יש  בבית?(?  חסר 

לשאול. 

ההקשבה משמעותית כדי לדעת להגיב בהמשך. 
שלאט  עד  המינון  את  להוריד  להציע  אפשר 
ה"אש" תכבה מעצמה, ואפשר יחד אתו להגיע 
לפשרה או לרעיון שנראה לו טוב. ו...העיקר לא 

לפחד כלל! בהצלחה!  

בננו תלמיד בכיתה ז', בקרוב ממש הוא חוגג בר-מצווה. יש לו חברה בת גילו מאותו שבט בבני עקיבא.
אנחנו מוכנים לזרום אתו, אך יחד עם זאת - אנו חסרי אונים לגבי החברות, על אף ששניהם ממש 
מתוקים יחד. איננו יודעים כיצד לדבר אתו על גבולות של בינו לבינה, וכיצד לדאוג שלא יאבד את 

קשריו עם חבריו הבנים. 
חברות זו היא די חדשה ואנו שמחים שהוא משתף אותנו, ההורים; אך לא ברור לנו כיצד להתקדם אתם 

יחד. מה תפקידנו? כיצד ניתן לשוחח עם בננו ושלא יאמר לנו "איזה הורים חופרים"?
אנו מרגישים שאיננו יודעים מה מותר ומה אסור לומר לו. זה מתסכל מעט.

נשמח לקבל עצה טובה.

שאלה: 

להיות בקשר
ד"ר חוה אנקור מאמנת אישית וזוגית, מומחית במצבי לחץ ומשבר

תשובה: 

 
בזמן שבנכם נמצא עם חברה, 

הוא מבדיל את עצמו מהם ונעשה 
"אאוטסיידר", ובהמשך הוא עלול 

למצוא את עצמו מחפש חברים
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גילוידעת
לע

בס
ה 

יל
מ

תהילה גולדשטיין

 חידה לקבוצה א':
 איזו חיה

פילהיא הכי מהירה?

לא!
צ'יטה! הקבוצה
שלך נפסלה!!

בקיצור,
בגלל דני שטעה
 הקבוצה שלנו

נפסלה...
 מה?

אמרת לי
עכשיו

לשון הרע
על דני!!

 למה? כולם ראו
 שהוא הפסיל

 את כל הקבוצה!
 זה לא סוד!

 דווקא יש כלל כזה
שמותר!

 נכון,
 אבל המידע הזה מבייש אותו,
 אז בטוח אסור לך לספר לי...

נכון יגל?

אממ... באמת 

התלבטות.

מצד אחד כולם יודעים,

 מצד שני זה מידע שלילי...

ילדים! אולי תעזרו לי להחליט?

כתבו לי מה דעתכם...

ער
לנו

ת 
בו

תַר
חִיד

בחסות רשת התרבות היהודית

פתרתם את החידה? 
זכיתם בפרס ללא הגרלה!

dabrishir@neto.net.il את  שלחו אלינו למייל  
הנכונה  התשובה  את  שיישלח  הראשון  החידה.  פתרון 
יזכה בספר מתנה. הספר יישמר בעבור הזוכה בחנות דברי 

שיר בתחנה המרכזית ירושלים למשך שבוע.

בנוסף, לאורך כל השבוע, כל מי שיגיע עם גליון גילוי דעת 
ויאמר את פתרון החידה למוכר באחת מחנויות הרשת - פתח 
8(, רמת גן )האצ"ל 60( ובתחנה המרכזית  תקווה )איכילוב 

בירושלים, יזכה ב10% הנחה על כל קנייה! )מלבד גמרות.( 

ופיזר  אהב  הוא  לאחיו.  דאג  הוא 
 - והרוחני  החומרי  מהונו  לכל 
החזיר  כעת  הצדיקים.  מעשיות 
והפכו  המעט  מן  מעט  העולם  לו 
לגיבור הסיפור. אכן האבן הדחויה 

- הפכה לראש פינה.
המעשייה? ומהי  הגיבור  מי 

חידת השבוע

פתרון החידה מהשבוע שעבר: 

הזוכה בשבוע שעבר:

מדרשטח

אוריה כהן, קרית גת

הכוזרים נקראו כוזרים על שם:
  1. כמויות העמים הזרים הנמצאים ביניהם

  2. ספר שתורגם מאת רבי יהודה הלוי
  3. ארץ מוצאם

  4. עץ הכוז-מר המפורסם שגדל הפוך

yeladim@pisrael.comשלחו את תשובתכם לדוא”ל otiyot.superam@gmail.com בין הפותרים נכונה יוגרלו חבילות מדבקות סופרעם

gdaat@pisrael.com
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